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Description 

 

The course discusses theoretical and applied questions of correlation between Jewish national 

liberal democratic character of the State of Israel and ethnic and cultural pluralism of modern 

Israeli society. Such issues as the origin, essence and dynamics of ethnic national contradictions 

in Israel, as well as the impact of mass immigration and globalization are in the focus of analyses. 

Special attention will be paid to history and current stand of relations between Israel and both 

"classical" (Jewish) and "new" Israeli Diasporas taken in comparative perspective and 

implication of this experience to contemporary Ukraine. 

 

 

Course Length and Composition – 12 classes (24 academic hours), including lectures and 

exercises  

 

Evaluation: Differentiated credit 

 

 

 

 

1. Ethnicity, Nationalism, Multi-Culturalism and Globalization: Conceptual Definitions in the 

Context of World, Israeli and Ukrainian Experience (introductory lecture): 

 

Basic reading: 

1. Роман Шпорлюк. Творення сучасної України: захiдний вимiр//Дух i лiтера, Київ, 

2004-2005. – сс. 54-90. 



2. Амнон Рубинштейн, "«Соотечественники» сионизма: Израиль и европейские 

национальные государства". Azure. Ideas for the Jewish Nation, №. 16 (2004), c. 111–

121. 

3. Anthony D. Smith, Nations and Nationalism in a Global Era (Cambridge, UK: Polity 

Press, [1995] 2002) pp 147-162 (Russian: Энтони Смит, Национализм и модернизм: 

Критический обзор теорий современных наций и национализма. – М.: Праксис, 

2004). 
 

2.  Ethnic National, Community and Cultural Experience of Modern Israel (Lecture and 

Exercise):  

 

Topics for the discussion:  

 The “Jewish States”, a “State of the Jews”, and “All-citizens State“: terms  and practical  

implications; 

 Social and Historical Roots of (sub-)Ethnic and Cultural Diversity of the Jewish People 

and the Land of Israel; 

 Waves of Aliyah (Jewish repatriation) and formation of the community and cultural 

landscape of modern Israeli society; 

 Revival of Hebrew language and language cultural communities of Israel; 

 Evolution of the public policy: from “melting pot” to “multi-cultural” approach; 

 

Compulsory reading:  

1. Яэль Энох. Репатриация и абсорбция: социологический анализ // Становление 

израильской демократии. Первое десятилетие. – Тель-Авив: ОУИ, 2001. -  сс. 144-

172. 

2. Зеэв Гейзель, Политические структуры Государства Израиль. - М.: ИИИБВ, 2000. 

– сс. 162-196. 

3. Элиэзер Бен-Рафаэль. Самоидентификация различных социальных групп в  

современном израильском обществе // Общество и политика современного Израиля 

/ Под. ред. А Эпштейна и А. Федорченко. – Москва-Иерусалим: Гешарим, 2002. - сс. 

15-47, См. также статью на сайте: http://hedir.openu.ac.il/kurs/politic/ben-rafael.htm). 

 

Additional reading: 

1. Нина Хеймец,  Шуламит  Копелович и Алек Эпштейн.  Языковая политика и 

дилеммы идентичности в Израиле//Общество и политика  современного Израиля,  

сс.  48 – 67. 

2. Биньямин Нойбергер, Религия и политика в государстве Израиль – Тель-Авив: 

Изд-во Открытого Университета Израиля, 1995. 

3. Eliezer Ben-Rafael, Language, Identity, and Social Division. The Case of Israel (Oxford: 

Clarendon/ Oxford University Press, 1994). 

4. Дм Сегал. Культурное наследие европейского еврейства и и социо-культурная 

идентичность израильского общества в ХХ веке // Миграционные процессы и их 

влияние на Израильское общество / Под. ред А Эпштейна и А Федорченко. – М.: 

ИИИБВ, 2000. - сс. 36 – 71; 356-366. 

5. Электронная Еврейская Энциклопедия: 
Алия: http://www.eleven.co.il/index.php?mode=article&id=11732 

Абсорбция http://www.eleven.co.il/index.php?mode=article&id=11731 

Население Израиля http://www.eleven.co.il/index.php?mode=article&id=11746 

Заселение страны http://www.eleven.co.il/index.php?mode=article&id=11737 

 

http://hedir.openu.ac.il/kurs/politic/ben-rafael.htm
http://www.eleven.co.il/index.php?mode=article&id=11732
http://www.eleven.co.il/index.php?mode=article&id=11731
http://www.eleven.co.il/index.php?mode=article&id=11746
http://www.eleven.co.il/index.php?mode=article&id=11737


3. Israeli Politics and Society of Post-Modern Era: Collective Values and “Sectarian” Interests:  
 

Topics for the discussion:  

 East European roots of the Israeli political structure; 

 Israeli societal approach to immigrants and its impact on the domestic politics; 

 Ethnic factor in Israeli politics and society of the early 21
st
 century; 

 

Compulsory Reading: 

1. Теодор Фридгут. Поколения и политика: некоторые изменения в мировоззрении и в 

политических предпочтениях в современном Израиле // Миграционные процессы и 

их влияние на Израильское общество/ Под. ред. А Эпштейна и А. Федорченко. - М.: 

ИИИБВ, 2000. – сс. 36-71. 

 

Additional reading: 

1. Elazar Leshem, "The Israeli Public Attitudes toward the New Immigrants of the 1990s", 

in Elazar Leshem and Judith T. Shuval, Immigration to Israel: Sociological Prospective 

(New Brunswick and London: Transaction Pub., 1998), pp. 307-327. 

2. Яэль Энох. Репатриация и абсорбция: социологический анализ//Становление 

израильской демократии. Первое десятилетие. - Тель-Авив: ОУИ, 2001, сс. 173-

192. 

3. Биньямин Нойбергер. Религиозные,  национальные и этнические противоречия в 

политической жизни Израиля//Восток, 1995, № 6. -  сс. 17 – 26. 

 

 

4. Ukrainian and Jewish Diaspora at the end of the 20th and early 21st Centuries: 

 

Questions for the Discussion 

 Comparing Ukrainian and Jewish Irredentism in the second part of the 20
th

 Century; 

 Relations between Jewish and Ukrainian nationalist emigrants after the world War II: 

cooperation and conflict; 

 Jewish community in contemporary Ukraine and its social and political environment; 

 Ukrainians and Jews in the Holy Land: Ukrainian Jews and "Ukrainian" Communities in 

Israe ;  

 

Compulsory reading: 

 

1. Євген Сверстюк. Зерна Українсько-Iзраїльської солiдарностi//  Поле вiтчаю i надiї. 

Альманах, No 1. – Київ, 1994. cc. 6-15. 

2. Vladimir (Ze'ev) Khanin, "The Postcommunist Order, Public Opinion and the Jewish 

Community of Independent Ukraine", Harvard Ukrainian Studies, Cambridge, Mass., Vol. 

23, Nos. 1/2, June 1999, (issued December 2001) pp. 85-108.   

3. Мирослав Маринович. Українсько-єврейські стосунки у світлі конфліктології: перше 

наближення // Вибране: у шістьох томах, т.4: Наукові праці. – Львів: Видавництво 

Українського католицького Університету, 2010. – cc. 11-121.   

 

Additional Reading 

 

1. Finberg Leonid, Ihor Ostash and Simon Gluzman, ‘The Ukrainian_Jewish Dialogue’ in 

Examining the New Realities of Ukraine. Transcript of a Dialogue, Washington, DC, 25 

March 1996 (The American Jewish Committee Monograph Series, No. 36), pp. 12-19.  



2. Israel Kleiner "The Jewish Question and Ukrainian-Jewish Relations in Ukrainian 

Samizdat", in H. Aster and P.J. Potichnyj (Eds.), Ukrainian-Jewish Relations in 

Historical Perspective (Edmonton, Canadian Institute of Ukrainian Studies Press, 1990), 

pp. 421-36. 

3. Zvi Gitelman, “Contemporary Soviet Jewish Perceptions of Ukrainians: Some Empirical 

Observations”, in Aster and Potichnyj, Ukrainian-Jewish Relations in Historical 

Perspective, pp. 437-50.  

4. Jews and Slavs, v. 19. Jews, Ukrainians and Russians. Essays on Intercultural Relations. 

Jerusalem-Kyiv/ Євреї і Слов’яни, т. 19. Євреї, українці та росіяни. Нариси про 

міжкультурні взаємини. Єрусалим-Київ / Ред. В. Москович, Л. Фінберг. – К.: ТОВ 

«Задруга», 2008.  

 

 

5. Israel and the Jewish Diaspora (lecture and exercise): 

 

Topics for the discussion:  

 Jewish population of the world: a socio-economic picture;  

 Israel and the Jewish Diaspora relations vis-à-vis the world experience; 

 “Classical” and “New” Diaspora of Israel; 

 Israel, Zionism and the Jewish World in the 21
st
 century; 

 

 

Compulsory reading: 

 

1. Гилель Галкин, «Ахад Ха Ам, Герцль и конец сионизма диаспоры»?//Созидание 

еврейского будущего / под ред. Б. Лайтмана и М. Брауна. – Москва-Иерусалим: 

«Мосты культуры», 2001. – сс. 109–122. (см. также on-line: 

http://hedir.openu.ac.il/kurs/politic/galkin.html). 

2. Vladimir Khanin, "Russian-Jewish Ethnicity: Israel and Russia Compared", in Ben-Rafael, 

E., Gorny, Y., and Ro'i, Y. (eds.), Contemporary Jewries: Convergence and Divergence 

(Leiden and Boston: Brill Academic Publishers, 2003), pp. 216-234 . 

3. Алек Эпштейн, «Политический сионизм, идеология «духовного центра» и создание 

Государства Израиль», в книге «Российский сионизм: история и культура» (Москва: 

«Дом еврейской книги», 2002), стр. 52–69. 

 

Additional reading: 

 

1. Амнон Рубинштейн. Конец мифа о сабре//Время искать. Журнал общественно-

политической мысли, истории и культуры (Иерусалим)  №1 (1998), pp. 95–115 (on-

line: http://www.teena.org.il/st.php?id=268). 

2. Марк Куповецкий.  Особенности этнодемографического развития еврейского 

населения Украины во 2-й  половине ХХ века // Исторические судьбы евреев в России 

и СССР: начало диалога. - Москва: Jewish Historical Society, 1992. 

3. Fran Markowitz, "Cross-Crossing Identities: The Russian Jewish Diaspora and the Jewish 

Diaspora in Russia", Diaspora, vol. 4, no. 2 (1995), pp. 201-210. 

4. Motti Regev, "To Have a Culture of Our Own: On Israeliness and its Variants." Ethnic and 

Racial Studies, 2000, No 23(2), pp. 223-47. 

5. Электронная еврейская энциклопедия: "Израиль и мировое еврейство" 

http://www.eleven.co.il/?mode=article&id=11741 

 

http://hedir.openu.ac.il/kurs/politic/galkin.html
http://www.teena.org.il/st.php?id=268
http://www.eleven.co.il/?mode=article&id=11741


 6. Contemporary Jewish Diaspora in Ukraine in the Regional Context: 

 

Topics for the discussion:  

 Revival of Organized Jewish Life in Ukraine, 1987-2012; 

 Contemporary Ukrainian Jewish Experience: the Case  of Galicia and Bukovina;   

 Contemporary Ukrainian Jewish Experience: the Case of the Eastern Provinces; 

 Preservation of Regional Differences in  Cultural, Social and Political Behavior of 

Ukrainian Jews after their Emigration: the Case of Israel;     

 

Compulsory reading: 
 

Михаил Гольд, "Еврейская община Украины: Затянувшееся детство или проблемы 

переходного возраста?" Хадашот (Киев), № 14 (146). (Cм. также на сайте: 

http://eajc.org/page18/news19676.html). 
  

Vladimir (Ze'ev) Khanin, "Between Eurasia and Europe: Jewish Community and Identities in 

Contemporary Russia and Ukraine," in Julius H. Schoeps and Olaf Glukner (eds.) A Road to 

Nowhere?: Jewish Experiences in the Unifying Europe (Laden: Brill, 2011), pp. 63-89. 

 

 

7. “Russian Israel” (lecture and exercise): 

 

Topics for the discussion:  

 Identity of the FSU immigrants in Israel; 

 “Russian” Israelis in local politics. Society, economy and culture; 

 “Transcontinental” Russian Jewish Diaspora: current status and prospects for the  future;  

 

 

Compulsory Reading: 

1. С. Лисица и Й. Перес. Проблемы самоидентификации выходцев из СССР/СНГ в 

Израиле//Миграционные процессы, сс. 244-278. 

2. Fran Markowitz, "Israelis with a Russian Accent",  The Jewish Journal of Sociology, vol. 

35, no. 2, December 1993: pp. 97-114. 

3. Владимир (Зеэв) Ханин, “Русские” и власть в современном Израиле. – Москва: 

Институт изучения Израиля и Ближнего Востока, 2004, (глава 5 

"Структурообразующие элементы «русской» общины Израиля"). 

 

Additional Reading: 

1. Владимир (Зеэв) Ханин, “Русские” и власть в современном Израиле. – Москва: 

Институт изучения Израиля и Ближнего Востока, 2004, (глава 6 «Факторы 

внутриобщинных противоречий»). 

2. Владимир Ханин. Политические элиты, общественные структуры и социально-

политические конфликты в общине выходцев из СССР/СНГ в современном Израиле // 

Миграционные процессы, сс. 230 – 233, 236-242. 

3. Нарспи Зильберг. Русские евреи в Иерусалиме: культурные коды и манифестация 

этничности//Время искать. Журнал общественно-политической мысли, истории и 

культуры (Иерусалим), №6 (2002), стр. 141–162. (См. статью на сайте: 

http://www.teena.org.il/st.php?id=151) 

 

http://eajc.org/page18/news19676.html
http://www.teena.org.il/st.php?id=151


 

 8. Other sub-ethnic Communities and their Role in Israeli Politics and Society: 

 

Topics for the discussion: 

 The “First” and the “Second” Israel: national ideology and sectarian structure of Israeli 

society in the historical context; 

 “Sephardic traditionalists”; 

 National religious camp; 

 Ashkenazi ultra-orthodox communities;   

 

Compulsory Reading: 

 

1. Владимир (Зеэв) Ханин и Алек Эпштейн. Этнические, национальные и религиозные 

группы современного Израиля//Нации и конфессии в странах Востока: противоречия 

и сотрудничество. Учебное пособые. – Москва: Издательство «МГИМО(у) при МИДе 

РФ, 2005. – сс. 260-293 (Vladimir (Ze’ev) Khanin and Alek Epstein, "Ethnic, national and 

religious communities in contemporary Israel", Nations and Confessions in the East: 

Conflict and Cooperation (Moscow: Institute of International Relations, Foreign Ministry 

of the Russian Federation, 2005), pp. 260-293) 

2. Зеэв Гейзель. Политические структуры Государства Израиль. – М.: ИИИБВ, 2000. - cc. 

162-196 

 

Additional Reading: 

 

1. Judith L. Goldstein, "Iranian Ethnicity in Israel: the Performance of Identity", in  Elazar 

Leshem and  Judith T. Shuval, Immigration to Israel: Sociological Prospective (New  

Brunswick and London: Transaction Pub., 1998), pp. 387-406. 

2. Steven Kaplan and Chaim Rosen, "Ethiopian Immigrants in Israel: Between Preservation of 

Culture and Invention of Tradition", in Elazar Leshem and  Judith T. Shuval, Immigration 

to Israel, pp. 407-422. 

3. Rina Neeman, "Invented Ethnicity as  Collective and Personal Text: An Association of 

Romanian Israelis", in Elazar Leshem and  Judith T. Shuval,  Immigration to Israel pp. 423-

450. 

 

9.  Arab National Minority in Israel: Status, Identity and Behavior (Lecture): 

 

Additional reading: 

  

1. Беньямин Нойбергер,  Арабское меньшинство: национальная обособленность и 

политическая интеграция/ Власть и политика в Государстве Израиль. - Тель-Авив: 

ОУИ,  1997.  

2. Дан Шифтан. Палестинский вызов еврейскому государству: новая идеология 

израильских арабских политиков // Ближний Восток и современность, №18 (2003), 

стр. 135–160. 

3. Алек Эпштейн и Григорий Меламедов. “Двунациональное еврейское государство”. 

Отчет Комиссии Т. Ора и проблемы арабоязычного населения Израиля» // Ближний 

Восток и современность, №20 (2003), стр. 17–34; (См. сокращенную версию статьи 

на сайте: http://www.vestnik.com/issues/2003/1001/win/epshteyn_melamedov.htm 

 

http://www.vestnik.com/issues/2003/1001/win/epshteyn_melamedov.htm


10.  The State, Religion and Society in Israel (lecture): 

 

Compulsory Reading: 

 

1. Авиэзер Равицки. Религиозные и секулярные евреи в Израиле: культурная война?// 

Созидание еврейского будущего/ Под ред. Бернарда Лайтмана и Майкла Брауна. – 

Иерусалим: «Мосты культуры», 2001. – с. 83–108. (См. также статью на сайте: 

http://hedir.openu.ac.il/kurs/politic/ravitzky.html) 

2. Бениамин Нойбергер, Религия, общество и государство в Израиле (Benny Neurberger, 

Religion, Society and State), Тель-Авив, 1998 , pp. 5–67. 

  
 

11. Jerusalem of the Earth and the Haven: Tourism as a Factor of Israeli Multiculturalism:  
 

Topics for the discussion: 

 Jerusalem in the Context of the World and the East Slavic Culture Traditions; 

 Phenomenon of Jerusalem, as it Seen by Russian-speaking Tourists; 

 Visiting Holy Land, Remaining in Israel: non-Jewish Migrants in the Jewish State; 

 

Compulsory Reading: 

Эпштейн, А.Д. и Хеймец, Н.Г. Иерусалим небесный и земной. Столица трех религий глазами 

российских туристов/Истоки (Вестник народного университета еврейской культуры в 

Восточной Украине), №6 (2000), стр. 8-49.  

 

Ale Epstein and Nina Kheimets, "Looking for Pontius Pilate's Footprints Near the Western Wall. 

Russian Jewish Tourists in Jerusalem", Tourism, Culture and Communication, Vol. 3, No 1, 2001, 

pp. 37-56. 

 

Additional Reading: 

 

Владимир (Зеэв) Ханин. Евреи и славяне на Святой Земле: этнокультурные и социально-

политические различия в общине выходцев из бывшего СССР в Израиле/ Ближний Восток и 

Современность (Москва), Вып. 38 (2009). – сс. 268 – 281;   

 

 

12. Ideological Roots and Practical Implications of Jewish and Ukrainian National Movements 

in the Nation State and the Diaspora Contexts (Concluding seminar): 

 

Reading: 

 

1. Теодор Герцль, «Еврейское государство» [1896], в книге Артура Херцберга (ред.), 

Сионизм в контексте истории, том 1 (Иерусалим: «Библиотека–Алия», 1992, выпуск 

177 [перевод с немецкого]), стр. 284–321. 

2. Амнон Рубинштейн. От Герцля до Рабина и дальше. – Минск: «Мет», 2000, (глава 2 

«Революционные выводы из идеи нормализации»), стр. 40–63. 

3. [Леонiд Шкляр]. Етнополiтичний вимiр державностi//Українська державнiсть у ХХ 

столiттi. – Київ: Полiтична думка, 1996. – сс.  348-356. 

4. Юлиус Шепс, «Теодор Герцль: человек, проложивший путь политическому 

сионизму» // Герцль. Жаботинский. Исторические силуэты. – Ростов-на-Дону: 

издательство «Феникс», 1998. - сс. 3–131. 

http://hedir.openu.ac.il/kurs/politic/ravitzky.html


5. Вальтер Лакер, История сионизма. – Москва: «Крон-пресс», 2000 (заключение «13 

тезисов сионизма»). - сс. 826–840. 

6. Ицхак Маор, Сионистское движение в России. - Иерусалим: «Библиотека–Алия», 

1977, часть 1 «Сионизм в России до Герцля», сс 5–34. 

7. Гершон Свет. Русские евреи в сионизме и в строительстве Палестины и Израиля// 

Книга о русском еврействе от 1860-х годов до революции 1917 г. – 

Москва/Иерусалим: «Мосты культуры», 2002, сс. 239–275. 

8. Л. Коэн. "Сионизм, Израиль и мировое еврейство"//Общество и политика 

современного Израиля/ под ред. А. Эпштейна и А. Федорченко. – Иерусалим, 2001, с. 

82-94. 

 
 


